
??? I^e opening van hetCentrum voor Onderwijs enInformatietechnologie(C.O.I.) gelegenheid van de opening van het C.O.I.te Enschede werd van 18-20 mei 1983 eenstudieconferentie op de T.H. Twente gehou-'^en. Voor deze conferentie waren ruim 200"lenscn uitgenodigd uit het ondervvijs, de op-leidingssectoren, de verzorgingsstructuur, deoverheid, het bedrijfsleven en vele anderegroeperingen. Het meest kenmerkende van deconferentie waren de inleidingen van buiten-landse deskundigen m.b.t. de plaats van de'Computer in het onderwijs en de beleidsaspec-t.a.v. de invoering van computers in het"nderwijs. fh't Nederlandse bekid opening van zowel de studieconferentie als^an het C.O.I. werd verricht door staatssecre-taris drs. G. van Leyenhorst. In zijn uitvoerige''^'le schetste hij de te verwaciiten ontwikkelin-??en in het onderwijs. Het beleid t.a.v. 'compu-'ers en onderwijs' is nog sterk in ontwikkeling,t^ct heeft zich tot nu toe vooral gericht op

de^Pccialistische opleidingen, te weten informa-'^a aan de universiteiten en bcroepsopleidin- 8cn in de technische en administratieve sector,^e noodzaak om informatica in het hele on-'^'^'js in te voeren is, naar zijn mening, nog inP^lieke discussie. tiet besluit tot invoering van 'burgcrinlorma-t'ca' in het onderwijs is door de overheid gc-nomen. Een groot aantal beslissingen ligt cch-er nog voor, zoals wel of geen afzonderlijkl'ak; de opleiding, bijscholing en nascholing van/^Voegde docenten; de regeling van bevoegd-etc. Er zal nu eerst een aantal experi-""enten uitgevoerd worden. Deze nadruk op^''Perimenten zal waarschijnlijk mede ingege-zijn door financieringsproblemen. De fi-nanci??le verantwoordelijkheid ligt volgens destaatssecretaris niet alleen bij het ministerie vanO. & W. Dit terrein heeft grote maatschappe-lijke consequenties voor o.a. het industriebe-leid (onderwijs als afzetgebied voor hard- ensoftware) en het mediabeleid. De staatssecre-

taris verdedigde de oprichting van het C.O.I.De kritiek is geweest, dat het werk dat hetC.O.I. moet gaan doen, niet is opgedragen aande bestaande verzorgingsstructuur. Omdat hethier echter om een nieuw en gecompliceerdgebied gaat, waarbij allerlei onderwijssoortenen instellingen betrokken zijn en problemenzoals standaardisatie van apparatuur en pro-grammatuur spelen, is volgens hem een onaf-hankelijk instituut gewenst. Kroniek De directeur van het C.O.I., Dr. J. Moonen,belichtte in zijn rede de taken van het C.O.I.Daar dr. Moonen in dit themanummer dezetaken in een eigen bijdrage beschrijft, zullenwij daar verder geen verslag van doen. Enkele hislorische lijnen doorgetrokkenNa de Nederlandse inleidingen was het woordverder grotendeels aan buitenlandse deskundi-gen. Prof. Haefner uit Duitsland opende de rijmet een uitdagend betoog. Op grond van ont-wikkelingen in de infomiatietechnologie isHaefner van mening, dat wij voor een

onder-wijscrisis staan. Er is een gigantische toenamein de hoeveelheid informatie en machines kun-nen steeds meer en steeds effici??nter informatieopslaan, verwerken en presenteren. Er is spra-ke van een verplaatsing van informatie van demens naar de machine. Deze machines nemenniet alleen handvaardigheden (robots), maarook cognitieve vaardigheden over van o.a. hetmidden management, van ontweq-)- en ont-wikkelingsactiviteiten (CAD/CAM), van ad-ministraties (telebankieren, tekstverwerking),etc. Volgens Haefner zal het gevolg op eenopen arbeidsmarkt zijn, dat er een kleine topvan hoog opgeleiden komt, een zeer sterk uit-gedund middenkader en een grote groepmensen die functies vervullen waarvoor menbinnen enkele dagen is op te leiden en die zeergemakkelijk te vervangen zijn. De crisis in hetonderwijs vertoont zich mede als gevolg hier- Studi??n 1984 (61) 5.'>-57 Pedagogische Studi??n 55



??? van in o.a. motivatieproblemen (bijv. rekenenals er rekenmachines zijn), het geringe nut vanveel onderwijs voor de toekomstige arbeids-markt, onbekendheid met het soort vaardighe-den dat in de toekomst nodig is en 'last but notleast' een afnemende bereidheid van de meer-derheid in de maatschappij om het onderwijs tefinancieren gezien het geringere economischenut van het reguliere onderwijs voor iedereen.M.a.w. het einde van de z.g. 'human capital'theorie (investeren in onderwijs verdient zich-zelf terug). Uit de Verenigde Staten werd latertoegevoegd dat de geringere financieringsbe-reidheid, die bij hen in bepaalde staten al sterkaanwezig is, mede komt door het lager wor-dende percentage van de volwassenen die kin-deren in het onderwijs hebben. Volgens prof. Haefner moeten wij de crisisproberen te begrijpen, de technologische ont-wikkelingen en de menselijke behoeften be-studeren om de technologische

ontwikkelingniet als een autonoom proces over ons heen telaten komen. Op de lange duur zal volgensHaefner onderwijs weer belangrijk zijn voor deontwikkeling van de menselijke persoonlijk-heid in de HOMUTER-samenleving(homo + computer). Dr. Moonen beschreef in zijn tweede lezingde ontwikkeling van de computer in het on-derwijs. In de 60-er jaren dacht men dat decomputer de leerkracht zou vervangen, tegen-woordig is meer het idee dat de computer eenondersteuning biedt voor een aantal activitei-ten. Voor de leeriing betekent dit dat hij decomputer als een bibliotheek (de hele WinklerPrins gaat in een vingerhoed voor een paargulden reproduktiekosten) of als documenta-tiecentrum kan gebruiken. Voor de leerkrachtdat er anders georganiseerde curricula komen,waarbij de leerkracht aanwezig is om proble-men op te vangen en het leerproces te begelei-den. Studenten willen waarschijnlijk ook nietconstant aan een

leermachine werken. Uit eenonderzoek in Frankrijk is bekend, dat studen-ten gemiddeld niet meer dan 20% van de on-derwijstijd computer gestuurd onderwijs(CGO) willen hebben. Het probleem op ditmoment van CGO is minder de apparatuur metzijn kosten, maar meer de beschikbaarheid vangoede software. De ontwikkeling van onderwijsleerpakkettenProf. Bork van de universiteit van Californi??hield een interessant betoog over de wijze waarop hij met zijn groep programma's voorCGO ontwikkelt. Volgens hem zijn er tweegrote voordelen van de computer: 1. het biedteen interactieve leeromgeving met mogelijk-heden van onmiddellijke feedback en bijstu-ring; 2. de mogelijkheid tot het individualise-ren van het studiemateriaal en werktempo. Detwee grote problemen zijn volgens hem: 1. degeringe hoeveelheid goed curriculummateri-aal; 2. de geringe deskundigheid van docentenin het omgaan met de computer en in het pro-

grammeren. Voor de produktie van onder-wijsleerpakketten hanteren zij de volgendeprocedure. De eerste fase is die van het onder-wijskundig ontwerpen. Deze fase onderscheidtzich niet van de manier waarop een tekstboekgemaakt kan worden. Na een eerste brainstor-mingsfase zonderen 3 ?¤ 5 mensen zich gedu-rende enkele weken af. Dit team bestaat uit 1of 2 bekwame docenten, een onderwijskundigemet een onderzoeksachtergrond en een des-kundige op het gebied van het maken vanCGO-materiaal. Het resultaat van deze fase iseen document waarin de inhoud, sequentering,de omvang van eenheden etc. is aangegeven. Inde tweede fase wordt de scherm-opmaak ont-worpen. Een aantal algemene richtlijnen hier-bij is: geen overbodige informatie op hetscherm, veel blanco ruimte, zoveel mogelijkvisuele informatie, korte regels met ?Š?Šn zin perregel, het gebruiken van timing voor lezen enreageren. De derde fase is het

programmerenof coderen. Enkele richtlijnen hierbij zijn: hetprogramma moet leesbaar zijn, veel opmerkin-gen in het programma, betekenisvolle namenvoor de variabelen, modulair van opbouw.Bork geeft hierbij de voorkeur aan een hogereprogrammeertaal zoals Pascal, Modula II ofAda boven een z.g. auteurstaal. Een auteurs-taal is een hulpmiddel waarmee mensen zonderprogrammeerervaring onderwijsleerpakkettenop een computer kunnen aanmaken. De be-kendste auteurstaal is Tutor. Evenals bij het maken van een goed tekst-boek, moeten we volgens Bork van het idee afdat ?Š?Šn persoon alles doet. De laatste fase be-staat uit het toetsen van het resultaat. Eerstintern door de eigen deskundigen, vervolgensextern formatief en tenslotte summatief alsdaar het geld voor is. De tijd die nodig is voordit ontwikkelingswerk, is volgens Bork nietmeer dan bij gewoon materiaal. Hij had bere-kend dat het ontwikkelingswerk van
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??? Open Universiteit meer dan 1000 uren ont-wikkelings- en produktietijd vroeg voor 1 uurstudietijd van de student. In CGO-kringen cir-culeert een vuistregel van 1 op 300 uren. Bijtoename van het aantal goede curricula zal eendeel van het onderwijs zich volgens Bork ver-Plaatsen naar buiten het reguliere onderwijs,â€?^f de computer in de toekomst de kwaliteit vanhet onderwijs zal verhogen, hangt volgens Bork"lede af van de opleiding van docenten. Zij"loeten voldoende deskundig worden om dekwaliteit van het materiaal te beoordelen enkritisch te kunnen selecteren.Prof. Lipson uit de Ver. Staten ging in op dete Verwachten technische ontwikkelingen,baarbij combinaties van grote hoeveelheden??esproken en geschreven tekst en beelden op^?Ÿn klein oppervlak opgeslagen en middels decomputer interactief gepresenteerd kunnenborden. De belangrijkste taak van het onder-^'js in die situatie wordt het ontwikkelen vanmodel van de

werkelijkheid bij de leerlingom al deze beschikbare informatie op de juiste^'jze te kunnen selecteren. Het accent ligt dan"'et meer op feitenkennis, maar op procedureleâ– tennis (weten hoe ... i.p.v. weten dat. ..). ^'^leid en imnlemeiitalie in de ons omringende'widen ^P de morgen van de tweede dag van de con-'-Tentie was het woord aan dr. C?Šrych (Euro-Pcse commissie), Dr. Keil (Beieren), mr. Hub-"Â?fd (Engeland) en mr. Morris (Schotland). laatste drie vervullen functies in institutendie vergelijkbaar zijn met het C.O.I. Daar inz g. 'Zeslanden rapport' (uitgave van detaatsuitgeverij) de situatie in deze landen ise^hrcven, blijven wij hier beknopt.tJr. C?Šrych wees op het belang van nationaalcleid. De afwezigheid van beleid werkt nega-^e hebben hier te maken met een com-P cxe problematiek met multiple en conflicte-''cide doelen, waarbij een 'top down' imple-"^cntatie vele 'bottom up' invloeden onder-Saat. De overige drie inleiders beschreven

deorganisatie met regionale centra en lokale kantoren voor voorlichting en stimulering, deontwikkeling van software, inservice-trainin-gen e.d. Ten opzichte van de hier genoemdedistricten heeft Nederland een achterstand vanenkele jaren. Een gemeenschappelijk punt uithun lezingen en de daarop volgende discussiewas de noodzaak van evaluatie door onaflian-kelijke instituten. Het verdere gedeelte van het programma be-stond uit demonstraties van verschillende vor-men van computergebruik in het onderwijs,groepsdiscussies over diverse thema's en eenforum onder voorzitterschap van prof. Plompmet personen uit het onderwijs en de politiek(CDA, PvdA, VVD, D'66). Van de vele on-derwerpen die hierbij aan de orde kwamen,noemen wij er slechts enkele. In een groepsdis-cussie kwam sterk de wens naar voren tot re-gionalisering van het hele innovatieproces (o.a.per regio dezelfde apparatuur). Het vak bur-gerinformatica kwam op

verschillende plaatsenin discussie. Er was de vrees dat het dezelfdeweg zou gaan als het leerplan voor het vakmaatschappijleer in de 70-er jaren. Het 100-scholen project werd vaak als voorbeeld vaneen slecht innovatieproces genoemd: appara-tuur droppen op plaatsen waar men er nog nietsaan heeft gedaan en zonder goede software.Vanwege de financierbaarheid en de negatievebeeldvorming van de techniek in het onderwijs,zou het onderwijs wel eens in een achter-standssituatie kunnen komen ten opzichte vande bedrijfsopleidingen. De mening van dewoordvoerster van de VVD verschilde op ditpunt met die van de andere politici. Prof.Plomp wees tenslotte op het belang van hetdoeldenken t.o.v. het middelendenken. De to-taal indruk van deze interessante conferentie is,dat het doeldenken m.b.t. computers in hetonderwijs vooral gebaseerd is op de voorberei-ding op een maatschappij met computers, ter-wijl bij het middelendenken pas de

eerste stap-pen gezet zijn op een terrein dat nog sterk inontwikkeling is. G. Kanselaar 57 Pedagogische Studi??n


